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1938. évi junius hó 10.-én délelőtt 11 órakor tartott

KÖZGYŰLÉSÉRŐL.

Jelen voltak:

Rainer Ferenc elnök, Grosz Marcel és Pongrácz Albert alelnökök.
A kereskedelmi osztály részéről: Adlcr Rezső, Blantz Béla dr., Boda 

Bertalan, Bruckner Ede, ifj. Danner János, Goldgrnber Árpád, Gimszt Sándor, 
Kertész Miksa, Király János, Kocsis Ferenc, Korda Jenő, Kovacsik Pál, Kővári 
Jenő, Ktirucsev Sándor, Markovics Szilárd, Szeitz Ferenc, Szécsi Márton, Széli 
Antal, Végh Károly kamarai tagok.

Az ipari osztály részéről: Barát István, Erdélyi András, Eszes Imre, 
Faragó Lajos, Gombos István, Horváth Szilárd, Inokai Tóth Lajos, /oannovics 
Ferenc, Köti Lajos, Kovács Mihály, Leelössy Albert, Lepény Tamás, Malbasky 
Milán, vitéz Németh Pál, Osznovits István, Palkovits Károly, Parcseiics Mihály 
Pick Jenő, Rohony Pál, Stéberl András, Szabó Pál, Takács Béla, Vénig Gyula, 
Vörös József, Wolf Endre kamarai tagok.

A kamara irodája részéről: Tonelli Sándor dr. főtitkár, Landesberg 
Jenő dr. ügyv. titkár, Cserzy Mihály dr. titkár és Pleskó András s. titkár, 
Ikrényi Bertalan dr. fogalmazó.

Kimentették magukat: Briinner Ármin, Kertész József, Kozma Ferenc, 
Reitzer Miklós, Varga István, Vértes Miksa kamarai tagok.

Tárgysorozat.

I. Jegyzőkönyv hitelesítésére két tag kiküldése.
II. Elnöki bejelentések.

1. Magy. kir. kereskedelem- és közlekedésügyi miniszter leirata bizományi díjak és 
jutalékok megadóztatása tárgyában (3601 / 1938)

2. Magy. kir. kereskedelem- és közlekedésügyi miniszter leirata kamarai tagok napi
dijai tárgyában. (3602/1938)

3. Magy. kir. kereskedelem- és közlekedésügyi miniszter leirata vegyeskereskedők 
és szatócsok üzletköre tárgyában. (3764/1938)

4. Magy. kir. kereskedelem- és közlekedésügyi miniszter leirata segédi szakbavágó 
gyakorlat utólagos igazolása tárgyában. (4507/1938)

5. Magy. kir. iparügyi miniszter leirata munkások bérének liétközben való fize
tése tárgyában. (4708/1938)
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6. Magy. kir. iparügyi miniszter leirata légoltalmi eszközök előállítása tárgyában.
(5030/1938)

7. Magy. kir. kereskedelem- és közlekedésügyi miniszter leirata légoltalmi eszkö
zökkel való kereskedés tárgyában. (5049/1938)

8. Magy kir. iparügyi miniszter leirata iparhatósági megbízottak munkaköre tár
gyában. (5766/1938)

9. Magy. kir. iparügyi miniszter leirata sokszorosító iparok engedélyhez kötése tár
gyában. (4816/1938)

10. Magy. kir. iparügyi miniszter leirata molnár- és sütőipar üzése tárgyában. 
(5272/1938)

11. Magy. kir. államvasutak igazgatóságának körrendeleté kézipodgyászok vitelének 
korlátozása tárgyában. (3098/1938)

III. Főtitkári jelentes.
IV. Balogh Gábor békési kovácsmester behívása a Gábor István elhalá

lozásával megüresedett kamarai tagságra. (2948/1938)
V. A mestervizsgálatok rendszerének teljes kiépítése. (5987/1938)

VI. A divat- és szövetkereskedés és a szabóipar együttes üzésének eltil
tása. (614/1938)

VII. Az iparban (kereskedelemben) foglalkoztatott munkások, altisztek és
hasonló alkalmazottak munkaidejének megállapítása. (6485/1938)

VIII. Egyesületek és körök üzleti tevékenysége. (2669/1938)
IX. Önálló ügynökök jogviszonyának szabályozása. (2973/1938)
X. A kamara 1937. évi zárszámadásai.

XI. Esetleges indítványok.
I. Rainer Ferenc elnök az ülést megnyitja s a jegyzőkönyv hitelesí

tésére felkéri Erdélyi András és Kurucsev Sándor kamarai tagokat.
II. Az ülés megnyitása után az elnök a következő beszédet intézi a 

kamarai tagokhoz:
Mélyen tiszteli kamarai közgyűlés! Midőn a kamara igen tisztelt tagjait a legme

legebben üdvözlöm, úgy érzem, hogy a napirend előtt három olyan körülményre kell 
felhívnom a tek. közgyűlés szives figyelmét, amelyek kikivánkoznak a mindennapi ese
mények egyformaságából és azt kívánják, hogy róluk az ünnepélyesség formái között 
emlékezzünk meg.

Az egyik a kormányzó úr ö/öméltóságának hetvenedik születésnapja. Az a mélységes 
tisztelet, amellyel vitéz nagybányai Horthy Miklós kormányzó urat a magyar nemzet min
den tagja körülveszi, a hetvenedik születésnap alkalmából a hálának ezer szálával fonódik 
össze annak a férfiúnak személye körül, aki nehéz esztendőkön keresztül, pártokon és 
múló eszmeáramlatokon felül állva, biztos kézzel irányította a magyar állam hajóját, 
őrizte az alkotmányt idebent, tiszteletet szerzett ennek a megcsonkított kicsiny országnak 
odakint és fenntartotta a jobb jövő hitét a következő nemzedékek számára.

De mi szegediek úgy érezzük, hogy az egész országot eltöltő ünnepi érzésnél egy 
árnyalattal több az, ami bennünket a kormányzó úr személyével összefűz Egy nagy ösz- 
szeomlás után innét, Szeged keretéből indult ki a nemzeti megújhodásnak az a munkája* 
melynek vitéz nagybányai Horthy Miklós kormányzó úr öföméltósága volt a leghivatottabb 
irányítója és vezére. Az egész közgyűlés bizonyára együttérez velem, mikor annak a hő 
óhajtásnak adok kifejezést, hogy az egek ura tartsa meg hosszú éveken keresztül vitéz 
nagybányai llorlhy Miklós kormányzó úr öfőméltóságát a magyar nemzet üdvére, javára 
és dicsőségére.

A másik mozzanat, amelyről az elnöki székből meg kell emlékeznem, az ország 
kormányzatában beállott változás és Imrédy Béla kormányának hivatalbalépése. Nyomaté
kosan hangsúlyozom ez alkalommal, hogy a kereskedelmi és iparkamara nem politikai
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testület és távol áll tőlem még a gondolata is, hogy a napi politika szemüvegén keresz
tül nézve igyekezzem a kormány vezetésében beállott változást megítélni. Ezzel szemben 
lehetetlen volna azonban elhallgatni, hogy a normális gazdasági munkának a politikai és 
társadalmi nyugalom és biztonság az előfeltétele. Különösen áll ez az olyan időkben, 
mikor a nemzetközi élet terén nehezen megoldható problémák tornyosulnak egymásra, 
itthon pedig a nemzetnek egy olyan méretű gazdasági erőpróbára kell vállalkozni, aminőre 
még alig volt példa az ország történetében.

Imrédy Béla miniszterelnök urat nemcsak Magyarország, hanem a külföld is kiváló 
gazdasági és pénzügyi szakembernek tanulta megismerni. Az előlegezett bizalom, mellyel 
az egész ország kormányralépését fogadta, annak a miniszterelnöknek és kereskedelem
ügyi miniszternek szólt, aki a rend fenntartásának és a termelő munka lehetővé tételének 
programjával vette át a kormány vezetését. A kamara közgyűlése bizonyára helyeslöleg 
veszi tudomásul, hogy a miniszterelnök urat a kereskedelem- és közlekedésügyi tárca át
vétele alkalmából ennek a felfogásnak a jegyében köszöntöttük és kértük, hogy azt a 
munkakészséget és azt az erkölcsi tőkét, amelyet a kereskedelmi és iparkamarák immár 
csaknem kilencven esztendős múltjuk során halmozlak fel, továbbra is hasznosítsa a ma
gyar közgazdasági élet javára. Örömmel jelenthetem, hogy a Kamarák tegnapi tisztelgő láto
gatása alkalmával, — amely arra kényszerítette az elnökséget, hogy a szintén tegnapra 
meghirdetett kamarai közgyűlést huszonnégy órával elhalássza, — a miniszterelnök úr is 
nagy megértéssel és elismeréssel vette tudomásul a kamarák felajánlott munkakészségét. 
Kijelentette azonkívül a miniszterelnök űr, hogy mihelyt elérkezett az ideje, a kamarák
nak módot fog nyújtani, hogy az érdekképviseletek szervezeti kérdéseire vonatkozó el
gondolásait megismerjék és véleményüket kifejtsék.

A miniszterelnök úrnak ezen Ígérete után ildomtalan volna, ha tovább foglalkoznék 
programjának akár gazdasági részével, akár pedig az érdekképviseletekre vonatkozó ki
jelentéseivel, bejelenthetem azonban, hogy a minisztériumban tartani szokott kamarai havi 
értekezletek sora nem szakadt meg és a legközelebbi miniszteriális értekezlet a kereske
delem- és közlekedésügyi minisztériumban junius 14-én fog megtartatni.

Ezzel az értekezlettel kapcsolatosan ezúttal csak annyit kívánok megjegyezni, hogy 
a szegedi kamara nevében többek között annak a kérdésnek a tárgysorozatra való kitű
zését kértük, hogy a gazdaságilag hátrányos helyzetben levő alföldi vármegyék miként 
részesíttesseuek megfelelően a milliárdos program végrehajtása során eszközlendő be
ruházásokból.

Áttérve az országos vonatkozású problémákról a helyi vonatozásokra, harmadik 
mozzanat gyanánt az igen tisztelt kamarai tag urak figyelmét a szegedi ipari vásárra kell 
felhívnom, amely az idén jubiláris jellegű, mert tizedszer nyitja meg kapuit a látogató 
közönség előtt. Önök előtt sem lehet titok, hogy a kamara elnöki tanácsa épen azért 
hívta össze a kamara közgyűlését a mai napra, hogy a vidéki kamarai tag uraknak is 
alkalmuk legyen a vásárt megtekinteni és látogatásukkal ennek a magyar közgazdaságot, 
de a magyar közgazdaság keretein belül elsősorban a magyar kézműiparosság boldogu
lását szolgáló intézménynek ezidei sikerét előmozdítani.

A tizedik szegedi ipari vásár jubileuma összeesett a magyar történelemnek kegye- 
letes esztendejével, az országépítő nagy király halálának kilencszázéves fordulójával. Ezért 
a kamara elnöksége indíttatva érezte magát, hogy Szent István királyra való hódolattcljes 
megemlékezés formájában egy vándordíját alapítson a szegedi ipari vásár számára. Mint
hogy ennek a vándordíjnak az ügyét a lapokból már kétségtelenül méltóztatnak ismerni, 
ezúttal az alapitó levél felolvasására szorítkozom. Az alapító levél következőleg hangzik: 

„A szegedi kereskedelmi és iparkamara elnöksége elhatározta, hogy Szent 
István évében, mely összeesik a Szegedi Ipari Vásár jubiláris tizedik esztende
jével, Szent István serleg néven vándordíját alapít az ipari vásáron résztvevő 
kézmüiparosok megjutalmazására.

A magyar koronával díszített serleg fedőlapján a következő felírást viseli: 
„A Szegedi Ipari Vásár Szent István serlege. Adományozta a szegedi kereske
delmi és iparkamara. 1938.*
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A vásár jubiláris esztendejében alapított Szent István serleg annak a kéz- 
műiparos kiállítónak megjutalmazására szolgál, aki bemutatott tárgyain legjobban 
egyesíti a munka kivitelének tökéletességét a kereskedelmi értékesítésre való 
alkalmassággal.

A serleg odaítélése minden évben egy vegycsbizotlság döntése alapján 
történik, amelynek elnöke Szeged szab. kir. város polgármestere, vagy az általa 
megbízott városi főtisztviselő, öt tagja közül kettőt a kereskedelmi és iparkamara 
egyet-egyet pedig az ipartestület, a Baross szövetség és a Szegedi Kereskedők 
Szövetségének elnöksége delegál.

A serleget a szegedi ipartestület őrzi. A döntésre illetékes vegyes bizott
ság összehívása iránt minden évben a Szegedi Ipari Vásár elnöksége olyan idő
pontban tartozik intézkedni, hogy a kitüntetés kihirdetése már a vásár tartama 
alatt megtörténhessék. A kitüntetett iparos neve és szakmája, ezenfelül arneny
nyiben nem szegedi, lakóhelye, továbbá a kitüntetés éve, minden egyes alka
lommal a serleg oldalán levő e célra szolgáló pajzsok egyikére rávésendő.

Jelen alapító levél négy egyező eredeti példányban állíttatott ki, Szeged 
szab. kir. város polgármestere, a Szegedi Ipari Vásár elnöksége, a szegedi ipar
testület és a szegedi kereskedelmi és iparkamara által történő megőrzésre.

Szolgálja a Szent István serleg a magyar ipari alkotó munka megbecsü
lését és dicsőségét!

Szeged, 1938. junius 10.
A szegedi kereskedelmi és iparkamara.“

Kérem a kamarai közgyűlést, hogy az elnöki tanácsnak ezt az intézkedését jóváha
gyólag tudomásul venni és egyben ahhoz a javaslatához hozzájárulni méltóztassék, hogy 
a kamara annak a tizenöt iparosnak nevét, aki mind a tiz ipari vásáron résztvett, jelen 
ülésének jegyzőkönyvében örökítse meg és őket elismerő oklevéllel tüntesse ki. Ezek az 
iparosok a következők:

vitéz Dóczy Imre, kárpitosmester 
Kocsis Ferenc, asztalosmester 
Kriska Péter, papucsosmester 
Kulai József, faszobrász 
Márton Ilona, kézimunkakészitö 
Reich Sándor, aranymüvesmester 
Richweisz János, vas- és fémöntő 
Róth hajlított fabutorgyár 
Spitzer Sándor, asztalosmester 
Szedresi Lajos, kárpitosmester 
Szőllössy Sándor, asztalosmester 
vitéz Tölgyes István, szőnyegkészítö 
Üveges András, asztalosmester 
Tuksa Pál, papucsosmester 
Wirth és Rengey, irodaberendezö
Ezek előrebocsátása mellett a kamara közgyűlését megnyitódnak jelentem ki.“
Az elnöki jelentéseket Plcskó András s. titkár terjeszti elő a követ

kezőkben :
1. A kamara még a múlt év folyamán felterjesztésben kérte a bizományi dijaknak 

és ügynöki jutalékoknak az általános forgalmi adó alól történő mentesítését. A kereske
delemügyi miniszter 9159/1938 sz. a. közölte, hogy a pénzügyminiszter akkor fog a kérdéssel 
foglalkozni, ha a forgalmi adóváltság rendszerének kiterjesztése minden árúra megtörtént.

2. A kamara a február 22-i közgyűlés határozatából kifolyólag felhatalmazást kért 
a kereskedelemügyi minisztertől, hogy a vidéken lakó kamarai tagok részére a közgyűlésen 
való megjelenéssel felmerült útiköltség megtérítésén kiviil 10.— pengő napi átalányt fizet
hessen. A miniszter az átalány kifizetésére vonatkozó kérelem teljesítését az 1934: XX. 
t.-c. 1. §-ának 7. bekezdésére való hivatkozással, mely szerint a kamara tagjai tisztüket 
díjazás nélkül tartoznak végezni, megtagadta.
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3. A kereskedelemügyi miniszter egy adott esetből kifolyólag eldöntötte, hogy a 
vegyeskereskedők és szatócsok üzletköre azonosnak tekintendő. Vegyeskereskedők és sza
tócsok kérelmét, ha zsákkereskedésre kikön iparigazolvány kiadását kérik, megtagadni 
nem lehet.

4. A kereskedelemügyi miniszter 40159/1937. sz. leiratával részletesen megállapította 
hogy a segédi szakbavágó gyakorlat utólagos igazolása az Országos Társadalombiztosító 
Intézet bizonyítványa alapján miként eszközlendő.

5. Az iparügyi miniszter 669/938. sz. leiratával kívánatosnak jelezte, hogy az ipari 
munkások fizetése szombatról a hétnek valamely más napjára tétessék át, külön rendelet 
kibocsájtásától azonban eltekintett.

6. és 7. Az iparügyi, illetve kereskedelemügyi miniszter rendeletet bocsájtott ki a 
gázvédelmi és légoltalmi eszközök előállítása, illetve ezek forgalmának szabályozása tár
gyában. E rendeletek úgy a gázvédelmi és légoltalmi eszközök előállítását, mint a velük 
való kereskedést az engedélyhez kötött iparok közé sorozták

8. Az iparügyi miniszter 10762/1938. sz. rendeletével kimondotta, hogy az iparható
sági elöljárósági megbízott a segéd munkaviszonyában beálló szabályszerű változást iga
zolhatja, de a szakbavágó gyakorlat utólagos igazolására nincs jogosítva.

9. Az iparügyi miniszter 12800/1938. szánni rendeletével a sokszorosító ipart az 
engedélyhez kötött iparok közé sorozta.

10. Az iparügyi miniszter 5087/1938. számú rendeletével kimondotta, hogy molnár 
iparos sütőipart nem űzhet. Ez a rendelet a szerzett jogokat nem érinti.

11. A ni. kir államvasutak igazgatósága 13578/938 szám alatt a podgyászforgalom 
korlátozása tárgyában rendeletet bocsájtott ki, amely azonban nem az útipodgyászok tulaj
donosai, hanem az u. n. slepperek ellen irányul, akik podgyász-szállítás címén rendszeres 
fuvarozási tevékenységet végeznek.

Goldgruber Árpád kamarai tag az elnöki bejelentések 1. pontjához hoz
zászólva, megállapítja, hogy egynéhány cikk kivételével a forgalmiadóvált- 
ság rendszere minden árúra kiterjesztetett. Ösztönözni kellene tehát azokat 
az érdekeltségeket, amelyek ezidőszerint forgalmiadóváltságot nem fizetnek, 
hogy ennek a rendszernek bevezetését kérjék s ezután mielőbb történjék 
meg a szóbanlevö indokolatlan és igazságtalan adónemnek eltörlése. Kéri a 
kamara elnökségét, hogy ilyen értelemben járjon el. — Rainer Ferenc elnök 
válasza után az elnöki jelentések tudomásul szolgálnak.

111. lonelli Sándor főtitkár a kamarai iroda működéséről szóló jelen
tést a következőkben terjeszti elő :

Az elnökség tagjai és az iroda tisztviselői a legutóbbi ülés óta a kö
vetkező hivatalos kiküldetésekben vettek részt:

Tonelli Sándor dr. főtitkár február 24-én Budapesten az ipariigyi minisztériumban és 
az idegenforgalmi tanács ülésén, Pleskó András s. titkár február 23-26-ig Baján mestervizs
gák foganatosításán, február 24-én Csávolyon hetipiac ügyben megbeszélésen, Tonelli Sándor 
dr. főtitkár február 28-án Budapesten az iparügyi minisztériumban, a berlini kézműipari 
kiállítás dolgában tartott értekezleten, Cserzy Mihály dr. titkár február 28- március 1 -2-én, Oros
házán mestervizsgák foganatosításán, Rainer Ferenc elnök, Pongrácz Albert alelnök 
Landesberg Jenő dr. ügyv. titkár, Cserzy Mihály dr. titkár, Pleskó Andtás s. titkár március 
4-én Hódmezővásárhelyen Gábor István kamarai tag temetésén, Pleskó András s. tit
kár március 7-én Kisteleken gépsegély-ügyben tartott helyszíni szemlén, Török József 
adóügyi előadó március 9-én Orosházán kisipari és kiskereskedői kölcsönök ügyében, 
Cserzy Mihály dr. titkár március 15-én Hódmezővásárhelyen a berlini kiállítás ügyében 
tartott megbeszélésen, Pleskó András s. titkár március 17-én Hódmezővásárhelyen gépse
gély ügyében tartott helyszíni szemlén, Tonelli Sándor dr. főtitkár március 17-én Buda
pesten a Közérdekeltségek felügyelő hatóságánál és a kamaránál Rainer Ferenc elnök és 
Tonelli Sándor dr. főtitkár március 21-én és március 22-én Budapesten az ipariigyi mi-
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niszteriumbau és a kereskedelemügyi minisztériumban tartott kamarai napon, Pleskó And
rás s. titkár március 21-én Budapesten a mestervizsgák ügyében tartott kamarai értekez
leten, Rainer Ferenc elnök és Tonelli Sándor dr. főtitkár március 30-án Szentesen föispáni 
beiktatáson, az ipartestületben és kereskedelmi egyesületben. Cserzy Mihály dr. április t-én 
Budapesten az iparügyi minisztériumban ipari tanfolyamok ügyében, ugyanő április 6-8-án 
Csongrádon és Szentesen mestervizsgák foganatosításán, Rainer Ferenc elnök és Tonelli 
Sándor dr. főtitkár április 4-én Makón az ipartestületben és kereskedők egyletében tartott 
megbeszélésen, Herényi Bertalan dr fogalmazó április 4-5-én Makón mestervizsgák foga
natosításán, Tonelli Sándor dr. főtitkár április 9-én Budapesten kereskedelemügyi minisz
tériumban az 1938. évi költségvetés tárgyalásán, Cserzy Mihály dr. titkár április 11-én 
Hódmezővásárhelyen az ipartestületnél, Pleskó András s. titkár április 19-22-én Gyulán és 
Békéscsabán mestervizsgák foganatosításán, Landesberg Jenő dr. tigyv. titkár április 24-én 
Kiskundorozsmán az ipartestületnél, Rainer Ferenc elnök és Tonelli Sándor dr. főtitkár 
április 25-én Budapesten az IPOK-ban kontárkérdés ügyében tartott értekezleten, Cserzy 
Mihály dr. titkár április 27-én Hódmezővásárhelyen az ipartestületben különböző ügyek 
tárgyalásán, Cserzy Mihály dr. titkár május 8-án Budapesten a nemzetközi vásáron, Rainer 
Ferenc elnök és Tonelli Sándor dr. főtitkár május 10-én Budapesten kereskedelmi minisz
tériumban kamarai napon, Cserzy Mihály dr. titkár május 11 - 12-én Hódmezővásárhelyen 
mestervizsgák foganatosításán, Ikrényi Bertalan dr. fogalmazó május 11-13-án Baján mes
tervizsgák foganatosításán, Tonelli Sándor dr. főtitkár május 18-án Budapesten az iparügyi 
minisztériumban értekezleten, Cserzy Mihály dr. titkár május 19-én Kisteleken gépsegély 
ügyben tartott helyszíni szemlén, május 23-án Budapesten iparügyi minisztériumban ipari 
tanfolyamok ügyében, Tonelli Sándor dr. május 24-én Budapesten kereskedelemügyi és 
iparügyi minisztériumokban, Cserzy Mihály dr. titkár május 24-én Kübekházán gépsegély 
ügyben tartott helyszíni szemlén, Pleskó András s. titkár május 25-én Orosházán az Abe- 
lesz-féle cipőgyár munkabér ügyében és 26-án Szarvason mestervizsgáló bizottság meg
alakításán, 27-én Szöregen gépsegély ügyben tartott helyszíni szemlén, Cserzy Mihály dr. 
titkár június 1-én Hódmezővásárhelyen az ipartestületnél, Rainer Ferenc elnök és Tonelli 
Sándor dr. főtitkár június 3-án Hódmezővásárhelyen a kiállítás megnyitásán, Rainer Ferenc 
elnök és Tonelli Sándor dr. főtitkár június 9-én Budapasten a miniszterelnök úrnál.

A február 22-én tartott teljes ülés óta befolyt kamarai illeték 27.072 pengő 47 fillér.
Ugyanezen idő alatt beérkezett 4685 iigydarab, kiment 5959 iigydarab.
A jelentés formális tárgyainak ismertetése után a főtitkár az iroda mű

ködésével kapcsolatban a következőkről tájékoztatja a közgyűlést:
Május elején elhagyta a sajtót a kamara jelentése az 1937. évi közga- 

dasági viszonyairól. A 120 oldalnál nagyobb terjedelmű jelentés majdnem 
kivétel nélkül az egész magyar sajtó osztatlan elismerésével találkozott. A 
jelentést megkapták a kormányhatóságok, a kamara tagjai, a kamarai kerü
let közigazgatási hatóságai és országgyűlési képviselői, az összes ipartestü
letek és kereskedelmi egyesületek, a kamarai kerületen kívül működő közgaz
dasági érdekképviseletek, közkönyvtárak, stb. A jelentésből különösen arra 
a részre hívjuk fel a kamara tagjainak figyelmét, amely a kamara működé
sét ismerteti és az ügyforgalomnak két esztendő óta beállott egyészen rend
kívüli emelkedéséről ad számot.

A legutolsó közgíiléseu történt bejelentéshez képest a kamara elnöksége 
megkezdte a kereskedő és iparos beltagok havi értekezleteinek rendszeresítését 
és a vidékkel való összeköttetés intenzívebbé tétele érdekében megkezdte a 
vidéki kiszállásokat. A szegedi értekezletek igen üdvöseknek bizonyultak 
nemcsak az ipar és kereskedelem aktuális kérdéseinek megbeszélése tekinte
tében, hanem abból a szempontból is, hogy a kamarai tag uraknak alkalmuk 
nyílt észleléseiket és kívánalmaikat a kamara elnökségével megismertetni. A
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vidéki kiszállások során a kamara elnöke és főtitkára eddig Makót, Hódme
zővásárhelyt és Szentest látogatták meg, de ezeket a helyeket természetesen 
követni fogják a többi városok és nagyobb községek is. Mindenütt a kamara 
vezetői felvették az érintkezést a közigazgatás vezető tisztviselőivel és láto
gatást tettek az ipartestületben, a kereskedelmi egyesületben és az egyes kama
rai tagoknál is. Meg lehet állapítani, hogy ezen a módon is a kamara veze
tősége igen sok értékes adatnak jutott a birtokába. Ez alkalomból a kamara 
irodája azt a kérést intézi különösen az új kamarai tag urakhoz, hogy a ka
mara működését azon a módon is támogatni szíveskedjenek, hogy olyan ügye
ket, melyekben bárminő intézkedés szükségessége látszik fennforogni, írásban 
is hozzák a kamara irodájának tudomására.

Megemlítendőnek látszik, hogy a milliárdos program végrehajtásával 
kapcsolatban, az iparügyi miniszter úrral történt személyes megbeszélés 
alapján a kamara kötelékébe tartozó ipartestületeknél kezdeményező lépése
ket tett mindazokban az iparokban közszállitási csoportok alakítására, me
lyeknek cikkei nemcsak gyáripari, hanem tömörülés esetén kisipari utón is 
előállíthatók. Az ipartestületek nagy megértéssel fogadták a kamarának ezt 
a kezdeményezését, több új csoport működését már megkezdte és igen szép 
állami rendelésekben részesült. Magától értetödőleg a kamarának ez a tevé
kenysége egészen újnak nem tekinthető ; egyes városokban és egyes ipar
ágakban már azelőtt is voltak közszállítási csoportok és alkalmi alakulások, 
amelyek igen szépen működtek.

Az iroda egyébként egy újítást vezetett be a közgyűlések előkészítése 
tekintetében. Az érvényben levő miniszteri rendeletek szerint a kamara tar
tozik a hozzá érkezett kormányrendeleteket és közérdekű intézkedéseket a 
közgyűlésnek bemutatni. Ezek a tárgyak szerepelnek az úgynevezett elnöki 
jelentések rovata alatt. Az iroda most elkészítette ezeknek a napirenden 
szereplő tárgyaknak rövid kivonatát és azt a meghívóval együtt megküldte 
a kamarai tag uraknak, hogy módjukban legyen ezeknek tartalmát előre 
megismerni. Ezzel az ülések napirendje némileg tehermentesül és több idő 
marad az érdemleges ügyek tárgyalására, amennyiben az elnöki jelentések 
rovata alatt szereplő kérdéseket a referens tisztviselők csak abban az eset
ben fogják részletesen ismertetni, ha azt a kamarai tag urak valamelyike 
kívánja.

Kovács Mihály (Békéscsaba) szerette volna hallani, ha akár az elnöki, 
akár pedig a főtitkári jelentés megemlékezik a termésértékesítés problémá
járól, különösen pedig javaslatot tartalmazott volna az őrlési adó eltörlésére 
nézve. — Joannovics Ferenc (Csongrád) szintén az őrlési adó eltörlése mel
lett szólal fel és a kereseti adó kivetése körül történt sérelmeket teszi szóvá. — 
Vörös József (Szeged) azt panaszolja, hogy az inségmunkák a rendes ipa
rosok szájából veszi ki a falatot, miért is az inségmunkák rendszerének be
szüntetését kívánja. Minthogy a kormány legközelebb nagy angol kölcsönt 
fog felvenni, szükségesnek látja, hogy ebben a kölcsönben a kisipar is meg
felelően részesedjék. — Kővári Jenő (Békéscsaba) azt panaszolja, hogy Békés
csabán az adókivetések során 400-500-600 százalékos adóemelések történ
tek. Kéri a kamara közbelépését, hogy az adókivetések elleni panaszok
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Békéscsabán ne az adófelszólamlási bizottság állal tárgyaltassanak, hanem a 
miniszter által kiktildendő rendkívüli biztos vizsgálja felül a kivetések ügyét. — 
Míűbasky Milán (Mezőhegyes) a vidéki kisiparnak a milliárdos program vég
rehajtásában való minél erősebb részesítését látja fontosnak és a kamara 
ilyen irányú munkásságának kiszélesítését óhajtja, annál is inkább, mert ellen
kező esetben a vidék összes életnedveit Budapest fogja felszívni. — Barát 
István (Gyula) azt panaszolja, hogy a legkisebb munkabérekre és leghosz- 
szabb munkaidőre vonatkozó rendelkezések csak a kisiparra terjednek ki, az 
állami üzemekre, gyári vállalatokra és a mezőgazdaságra ellenben nem. Ilyen 
irányú intézkedés kibocsájtását kívánja. — Szécsi Márton (Gyula) szintén adó
kivetések körül történt sérelmek orvoslását kéri a kamarától.

Az egyes felszólalásokra Tonelli Sándor dr. főtitkár válaszol. Az a 
körülmény, hogy valamely tárgy nem szerepel az elnöki vagy főtitkári jelen
tésben, még nem jelenti azt, hogy azzal a kérdéssel a kamara nem foglal- 
zott. Egy ülés tárgysorozata azonban nem ölelheti fel a kamara működésének 
egész anyagát. Az őrlési adó eltörlésére a kamara már régebben tett javas
latot és ezt a kérdést a 14-én tartandó miniszteri értekezlet napirendjére is 
ki fogja tűzetni. Az adóügyi panaszok ügyében, amikor annak szüksége 
fennforgott, a kamara mindenkor készséggel eljárt, de természetesen egyes 
adózók ügyében ügyvédi természetű eljárásokra nem vállalkozhatott. Arra 
nincs módja a kamarának, hogy a rendes felszólamlási eljárást kikapcsolja, 
mindenesetre készséggel kiküldi azonban adóügyi referensét Békéscsabára, 
hogy az ottani kivetések ellen tényleg igen nagy számban érkezett panaszokról 
tárgyalást folytasson és a követendő jogorvoslatra nézve útbaigazítást nyújt
son. Az inségmunka eltörlését kívánni lehetetlenség, azt azonban a kamara 
állandóan figyelemmel kíséri, hogy képesítéshez kötött munkát inségmunka 
keretében a hatóságok ne végeztessenek. A nagy angol kölcsön egyelőre 
jámbor óhajtás, így tehát kár volna arról vitázni, hogy ki mennyit kapjon 
belőle. Az egészségtelen centralizáció ellen a kamara állandóan küzd s erről 
a napokban szétküldött jelentés is igen érdekes adatokat tartalmaz. Az az 
állítás, hogy a legkisebb munkabérek és leghosszabb munkaidő csak a kis
iparra vonatkozik, egyszerű tévedés. Az idevágó rendeletek kiterjednek min
den ipari munkára, de természetesen a mezőgazdaságra nem. Amennyiben valaki 
a rendeleteket nem tartaná be, azt egyszerűen fel kell jelenteni.

A főtitkári jelentés a nyújtott felvilágosítások után tudomásul szolgál.
IV. Az újonnan megalakult kamarának, amely február 22-én tartotta tulaj

donképen első érdemleges gyűlését, máris gyásza van: Gábor István, aki a 
vidéki választási körzet iparos csoportjának második kúriájában választatott 
meg, március 2-án váratlanul elhalálozott. A hódmezővásárhelyi iparos köz
életnek volt buzgó és fáradságot nem ismerő munkása, aki rövid ideig tartó 
kamarai tagsága alatt egészen kivételes érdeklődést tanúsított a kamara 
ügyei iránt is. Temetésén résztvett a kamara elnöksége és ravatala fölött 
Landesberg Jenő dr. ügyvezető titkár mondott gyászbeszédet. Az elnökség 
javasolja, hogy emlékét a kamara közgyűlése jegyzőkönyvében örökítse meg.

Jelenti Gábor István elhalálozásával kapcsolatban az elnökség, hogy 
sorrendben utána mint első póttag, Balogh Gábor békési kovácsmester
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következik. Rendes taggá való behívása iránt ennek az ülésnek határozatá
ból kifolyólag az elnökség megteszi a szükséges intézkedést — Helyeslő
i g  tudomásul szolgál.

V. Pleskó András s. titkár beszámol arról, hogy kereskedelmi és ipar
kamarák a mestervizsgálatok lefolytatásával kapcsolatosan szerzett tapaszta
lataikat a múlt év folyamán tartott közös előadói értekezleten letárgyalták 
és összeállították azokat az észleléseiket, amelyek a fennálló rendelkezések 
kiegészítését, illetőleg módosítását kívánják meg. Ezenkívül összegyűjtötték 
azokat a vitás kérdéseket, amelyek az iparügyi miniszter döntését igénylik. 
Az idevonatkozó előterjesztés alapján az iparügyi minisztériumba értekezlet 
hivatott össze és az ott lefolyt tárgyalások eredményeként rendelettervezetek 
készültek, amelyeket véleményezés céljából most kaptak meg a kamarák 
is. A tervezetek egyrészt az ipari képesítésre vonatkozó egyes rendelkezé
sek módosítását és kiegészítését, másrészt a gyakorlatban felmerült vitás 
kérdések eldöntését foglalják magukban és úgyszólván az egész vonalon 
honorálják a kamarák előterjesztéseit. Éppen ezért az előadó s. titkár a 
tervezetek részletes ismertetése mellett elfogadásra ajánlja az előkészítő 
bizottságnak azt a javaslatát, hogy a kamara közgyűlése egy-két kisebb 
módosítás mellett fogadja helyesléssel a tervezett rendelkezések kiadását. — 
A közgyűlés az előkészítő bizottság javaslata értelmében határoz.

VI. Az ipartigyi miniszter véleményezés céljából megkiildötte a kama
rának a divat-, valamint a szövetkereskedés és szabóipar egy helyiségben 
gyakorlásának eltiltása tárgyában készült rendelettervezetét. A rendeletterve
zet az 1936: Vll. t.-c. 17. §-ának rendelkezésein nyugszik és a férfi, illető
leg nőiszabó iparosok régi kívánságait teljesíti. Az 1939. évi október 31. 
napjáig átmeneti időt fog a rendelet biztosítani, ezen időpont után férfiszabó 
és fiúruha készítő uridivat-, vagy szövetkereskedővel, nőiszabó és leányruha 
készítő nőidivat- vagy szövetkereskedővel egy helyiségben ipari munkát, ille
tőleg kereskedést nem folytathat. E rendelkezés szempontjából egy helyiség
nek kell tekinteni több egymásba nyíló helyiséget is. A rendelet nem érinti 
az iparosnak azt a jogát, hogy abban a helyiségben, melyben iparát foly
tatja, ipara körébe tartozó készítményeket is árusítson. — A közgyűlés a 
rendelettervezetnek változtatás nélkül való kiadását tartja kívánatosnak.

VII. Az iparban cs kereskedelemben foglalkoztatott munkások, altisztek 
és más hasonló alkalmazottak munkaidejének megállapítása tárgyában az ipar
ügyi miniszter rendelettervezetet készített, amelyet véleményezés céljából 
megküldött a kamarának. A tervezet szerint az említett foglalkozásokban 
általánosan kötelező a napi 8, illetőleg a heti 48 órás munkaidő bevezetése. 
Részletesen megállapítja a tervezet azokat az eseteket és eljárásokat, amikor 
helye van a munkaidő meghoszabításának. Intézkedik a tervezet arra nézve 
is, hogy az engedélyezett túlmunkát legalább 25°/0-kal magasabban kell dí
jazni. A munkaközi szünetek tekintetében ugyancsak részletes intézkedések 
vannak felvéve. Az 1937: XXI. t.-c. végrehejtása tárgyában kiadásra kerülő 
ezen rendelet nem érinti azokat az intézkedéseket, amelyeket a minisztf
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egyes foglalkozási ágakra, vagy munkavállalói csoportokra különleges intéz
kedésekként léptetett életbe.

B/antz Béla dr. (Hódmezővásárhely) a pénzintézetek altisztjeinek mun
kaidejét olyformán véli megállapítandónak, hogy az irodai órák előtt és után 
elegendő idő maradjon a takarítás elvégzésére. A főtitkár által nyújtott felvi
lágosítás után a közgyűlés a rendelettervezetben foglaltakat azok szociális 
indokaira tekintettel megfelelőnek tartja és a rendeletnek változatlan szö
veggel való kibocsájfását javasolja.

Vili. Landesberg Jenő dr. ügyvezető titkár ismerteti a kamarának az 
egyesületek és körök üzleti tevékenysége ügyében történt eljárását. Főleg Békés 
megyéből nagyon sok panasz érkezeit be a kamarához, hogy egyesületek és 
körök tagjaik, sőt a kötelékükön kívül állók részére is beszerzéseket eszkö
zölnek és olyan széleskörű kereskedelmi tevékenységet fejtenek ki minden 
megadóztatás nélkül, hogy ezzel a kereskedelemnek igen nagy karokat okoz
nak. A kamara közbenjárására a kereskedelemügyi minisztérium olyan értelmű 
rendelkezést bocsájtott ki, hogy egyesületek és körök csak az alapszabályaik
ban megállapított keretek között eszközölhetnek árúbeszerző tevékenységet, 
de ezt is csak tagjaik részére; amely köröknek és egyesületeknek alapsza
bályai ilyen árúbeszerzésről nem intézkednek, kereskedelmi tevékenységet 
semmiféle formában nem folytathatnak. — Tudomásul szolgál.

IX. Az Alföldi utazók és kereskedők egyesülete részletes memorandumot 
nyújtott be a kamarához az önálló ügynökök jogviszonyának rendezése tár
gyában. Minthogy ez a kérdés a kereskedelemügyi minisztériumban amugyis 
előkészítés alatt áll, az elnökség azt javasolja, hogy a memorandum terjesz
tessék fel, annak kifejezett hangsúlyozása mellett, hogy az nem a kamara, 
hanem az Alföldi utazók és kereskedők egyesülete felfogását tükrözi vissza; 
ezzel szemben a kamara kérje az elkészítendő hivatalos tervezetnek a lektil- 
dését, hogy módjában legyen ahhoz érdemben állást foglalni.

Kovács Mihály (Békéscsaba) már a beadványt is érdemileg tárgyaltatni 
óhajtja és fel akarja sorolni az egyes pontokra vonatkozó észrevételeit. — A 
közgyűlés az elnöki előterjesztés értelmében határoz és kimondja, hogy a 
miniszteri tervezetet kívánja csak érdemi tárgyalás alá venni.

X. Tonelii Sándor dr. főtitkár részletesen ismerteti a kamara és a ka
marai nyugdíjalap 1937. évről szóló zárszámadását, amely az ülést meg
előzően a kamarai tagok körében kiosztatott. Ismerteti az előkészítő bizott
ságnak és idevonatkozó javaslatait, mely szerint a mutatkozó 15.352.18 pengő 
kezelési feleslegből 10.000 pengő a nyugdíjalap gyarapítására fordíttassék, 
a többlet pedig az 1938. év számlájára vitessék át. Bejelenti egyúttal, hogy 
az elnökség összehívta a legutolsó közgyűlésen tett bejelentéshez képest azt 
a bizottságot, amely a kamara és a nyugdíjalap egész vagyoni helyzetét volt 
hivatva megvizsgálni. Ez a bizottság megállapította azt, ami a nyugdijbizott- 
ság és számvizsgáló bizottság tagjai előtt különben is ismeretes volt, hogy 
a kamara nyugdíjalapja a háború óta eltelt idő alatt nem volt oly mérték
ben restaurálható, hogy esetleg beálló kötelezettségeinek a kamara folyó 
költségvetésének megterhelése nélkül meg tudjon felelni. A legfőbb prób
álnia tehát a nyugdíjalapnak minden erővel való gyarapítása; az elnökség
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a felügyelő hatóság által megengedett keretek között minden módon erre 
fog törekedni. — Tudomásul szolgál azzal, hogy a számadások jóváhagyás 
végett a kereskedelemügyi miniszter elé terjesztendök, 10.000 pengő pedig a 
kezelési felesleg gyanánt mutatkozó összegből a nyugdíjalap gyarapítására 
fordítandó.

b a r t o b  szroeo




